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مشخص شدحداقل حقوق کارمندان 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس 
گفــت: در جریان بررســی لایحه بودجه 
۱۴۰۴ در مجلــس، حداقــل حقوق از ۱۲ 
میلیــون تومان پیشــنهادی دولت به ۱۳ 
میلیون تومــان افزایش یافت. به گزارش 
مهر، شمس الدین حســینی در گفت وگو 
با سیما با اشاره به اینکه مجلس شورای 
اســلامی بیشــتر وقت خود را به بررسی 
تبصره ۱۲ لایحه بودجــه اختصاص داد، 
اعــلام کرد: ایــن تبصره شــامل مباحث 
کلیــدی حقــوق و دســتمزد کارکنــان، 

بازنشستگان و مستمری بگیران بود.
افزایش حداقل حقوق: رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلــس گفت: حداقل حقوق 
از ۱۲ میلیون تومان پیشــنهادی دولت به 
۱۳ میلیــون تومان افزایــش یافت. برای 
بازنشستگان، حداقل حقوق به ۱۱ میلیون 
و ۷۰۰ هــزار تومــان (۹۰ درصــد حقوق 
کارکنان) تعیین شــد. بر این اساس رشد 
حداقــل ۲۰ درصد بــرای حقوق کارکنان 
و تا ۳۰ درصد بــرای برخی گروه ها مورد 
تأییــد قرار گرفت. حســینی با اشــاره به 
حداقل ۲۰ درصد افزایش حقوق کارکنان 
اعلام کرد: مستمری بازنشستگان و افراد 
تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیســتی 
۴۰ درصد افزایش یافت. او گفت: سرمایه 
بانک مســکن از محل هــای مختلف ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان افزایش یافت و منابع 
بیشتری برای تأمین مالی بخش مسکن در 

نظر گرفته شد.
اصــلاح بودجه: او افــزود: بــا تغییرات 
اعمال شــده، ســقف بودجــه عمومــی 
کاهش یافتــه و برخی اقــلام به بودجه 
شرکت ها منتقل شــده اند. حسینی ادامه 
داد: مجلس با تأکید بر بهره وری و تأمین 
مالــی، ابتکاراتــی ماننــد اوراق تضمین 
بــرای حمایــت از طرح هــای عمرانی و 
اشتغال های خرد و متوسط تصویب کرد. 
این تغییرات در راســتای بهبود شــرایط 
اقتصادی، حمایت از اقشــار آسیب پذیر و 
اجرای برنامه هفتم توسعه کشور صورت 
گرفته است. به گفته این نماینده مجلس، 
ســرمایه بانک مســکن ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومــان افزایش یافت کــه از قدرت خلق 
بــرای بهبود مســکن خانوارها  اعتباری 

استفاده می شود.
بهبود اشــتغال و تأمین مالــی تولید: او 
افزود: ۱۵۰ هزار میلیارد تومان منابع برای 
حمایت از اشــتغال های خرد و متوســط 
پیش بینی شــده اســت. حســینی گفت: 
مجلس تلاش کرده اســت ضمن رعایت 
الزامات برنامه هفتم توســعه، بودجه ای 
عادلانــه تنظیم کند که فشــار اقتصادی 
بــر خانواده ها کاهش یابد و زمینه رشــد 

اقتصادی فراهم شود.

طلای جهانی در مسیر صعود
فلز گرانبها در مســیر افزایش هفتگی 
حدود دو  درصدی قــرار دارد. به گزارش 
ایسنا، طلا پس از داده های مختلف ایالات 
متحده، با تمرکز سرمایه گذاران بر جلسه 
نهایی سیاست گذاری فدرال رزرو در سال، 
بالاتر رفت. طلا پس از افت ۱.۴ درصدی 
در روز پنجشــنبه پس از گزارش هایی که 
نشــان می دهد تورم عمده فروشی ایالات  
متحــده به طــور غیرمنتظــره ای در ماه 
نوامبر شــتاب گرفت، نزدیک به دوهزارو 
۶۸۷ دلار در هــر اونــس معامله شــد، 
در حالی که درخواســت ها بــرای مزایای 
بی کاری در هفته گذشته به بالاترین سطح 
دو ماهه رســید. با افزایــش خوش بینی 
درباره کاهش ۲۵ واحدی نرخ بهره بانک 
مرکــزی ایــالات  متحده در هفتــه آینده، 
طلا همچنــان در انتظار افزایش هفتگی 
اســت. معامله گران تمرکز خود را به این 
چشم انداز تغییر می دهند که فدرال رزرو 
ممکن است تسهیل سیاست ها را در اوایل 

سال ۲۰۲۵ متوقف کند.

ناترازی انرژی
 آدرس غلط بحران انرژی است!

اکنون در کشــور دچار بحران انرژی شــده ایم و مسئولین هنوز این شرایط را 
درک نکرده اند و اشــتباها تصور می کنند که در شرایط ناترازی هستند! بدون 
آنکه مســیر علمی عملیاتی درســتی برای برون رفت از این وضعیت ترسیم کرده 
باشــند، آمارهای غلطی که به مردم و رســانه ها می دهند، باورشان شده است. در 
تابســتان بیش از ۲۵ درصد نیاز مصرف برق کشــور را خاموش می کنیم و از آن با 
آدرس غلــط مدیریت مصــرف و ناترازی عبور می کنیم. معلوم نیســت این چطور 
ناترازی است که همواره تولید کمتر از مصرف است! چطور ناترازی است که ماندگار 
و دائم شده است! چطور ناترازی است که مسئولان و برنامه ریزان کشور افقی برای 
رفــع آن ارائه نمی دهند! امیدوارم پای برنامه پراشــتباه هفتــم را به عنوان برنامه 
عملیاتی مطرح نکنند که این برنامه با شرایط کشور نامنطبق است و البته بندهای 
مختلف این برنامه خود جمع نقیضین است. در زمستان نیز بیش از ۳۳ درصد نیاز 
مصــرف گاز کشــور را قطع می کنیــم که بخشــی از آن قطع سوخت رســانی به 
نیروگاه هاست! در شرایطی که حتی با رکورد تولید ۷۱۱ میلیون مترمکعب گاز در روز 
و در میادین مشــترک پارس جنوبی و تولیــد روزانه حدود ۸۵۰ میلیون مترمکعب، 
حدود ۳۰۰ میلیون مترمکعب کسری گاز در کشور وجود دارد که در مصرف بی رویه 
گاز باید تمرکز را به سوی مصرف برد چراکه تجهیزات گرمایش خانگی که بیش از 
۸۰ درصد گاز کشــور را مصرف می کند راندمان بسیار کمی دارد و این باعث کسری 
گاز در فصل زمستان شده و در عمل بحران برق در زمستان ناشی از این مسئله است. 
بیشتر از ۸۰ درصد انرژی ناشی از سوخت گاز در بخش مسکونی به هدر می رود که 
بخشی مربوط به عدم عایق بندی حرارتی صحیح است و بخش دیگری به راندمان 
و کنترل دمای تجهیزات حرارتی مربوط است. در چنین شرایطی بخش خانگی در 
زمســتان ۴ برابر آلودگی ترافیکــی کربن تولید می کنــد و از متهمان مهم آلودگی 
محسوب می شــود. لذا در فصل زمستان مصرف گرمایش بخش خانگی که بسیار 
کم بازده است، بیش از ۸۰ درصد تولید گاز را می بلعد و البته بیش از ۸۰ درصد این 
میزان گاز را تلف می کند، از طرفی ۹۳ درصد نیروگاه های کشور ما حرارتی و عمدتا 
تنها گازسوز و با راندمان بسیار پایین هستند و بخش دیگری از گاز برای خوراک این 
نیروگاه ها تخصیص می یابد و در ســوی ســوم هم صنایع مصارف گاز را با راندمان 
نامناســبی در چرخه خود دارند. این شدت مصرف گاز توسط مردم، فقط در بخش 
گرمایش سالانه حدود ۳۰۰ میلیون تن کربن تولید می کند و باعث شده تا با مصرف 
ســالانه ۲۴۹ میلیارد مترمکعب گاز چهارمین مصرف کننده گاز در دنیا باشیم و در 
حالی که کمتر از نیم درصد شاخص GDP دنیا را داشته باشیم و فقط ۰٫۲۵ درصد 
سهم از تجارت جهانی داشته باشیم. ایران سومین کشور تولیدکننده گاز دنیاست که 
بیش از ۹۵ درصد گاز خود را مصرف می کند و در این مصرف بیش از ۸۰ درصد گاز 
خود را هدر می دهد! آنچنان که برای سوخت نیروگاهی خود در زمستان گاز ندارد و 
این دردناک است. در این ماجرای تلخ وزرای راه و شهرسازی باید پاسخ گو باشند که 
چرا چنین الگوی نابســامانی را برای ساخت وســاز در نظر گرفتند؟! اما سؤال دیگر 
اینجاست که چرا باید متوســط راندمان نیروگاه های حرارتی که بیش از ۹۳ درصد 
ظرفیت تولید را در کشــور بر دوش می کشــند، از ۳۵ درصد هم کمتر باشد؟ دلیل 
روشــن است و آن این است که تا زمانی که سوخت گاز تحویلی به نیروگاه ها تقریبا 
رایگان باشد و اکنون علیرغم بیش از ۲۰۰ درصد افزایش به ۱۸۰ تومان رسیده است 
که نسبت به هزینه فرصت انرژی آن تقریبا صفر تلقی می شود. طبعا اگر وزارت نیرو 
بخواهد برای نوســازی و ۱۵ درصد ارتقای راندمــان نیروگاهی اقدام کند برای یک 
واحد ۱۶۰ مگاواتی باید بیش از ۶۰۰ هزار دلار هزینه کند تا مثلا یک واحد بخار در کنار 
نیروگاه گازی به عنوان بلوک سیکل ترکیبی اضافه کند. برای چنین فرایندی قریب به 
۱۰۰ میلیون دلار هزینه ای اســت که باید وزارت نیرو انجام دهد و به ازای آن ضمن 
حذف خاموشی در کشور و پایان دهی به چرخه معیوب مازوت سوزی، روزانه بیش 
از ۷۰۰ هزار مترمکعب گاز ذخیره می شود و سالانه این صرفه جویی از ۲۲۰ میلیون 
مترمکعب نیز فراتر می رود و هزینه فرصت این ظرفیت قابل تأمل بیش از ۹۰ میلیون 
دلار است که فقط برای یک سال است و نه بیشتر، ضمن اینکه خسارات خاموشی و 
آلایندگی نیز حذف می شود. اما وزارت نیرو ترجیح می دهد به تولید برق با راندمان 
پاییــن ادامه دهد تا اینکه بخواهد به میزان خســارت وارده فقط برای یک ســال، 
زیرساختی را با همان هزینه یک بار برای یک دوره حداقل ۳۰ساله انجام دهد.  اگر 
این سرمایه گذاری بخواهد توسط بخش خصوصی نیز انجام شود باز هم شرایط به 
گونه ای است که سود وزارت نیرو و همچنین سرمایه گذار در سرمایه گذاری کمتر و 
نر خ های ECA پایین تر است تا اینکه آقایان به فکر منافع ملی باشند. وزرای نیرو هم 
معتقدند ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی در حد یک 
رؤیاست و هدفمندی یارانه ها را مانع تحقق آن می دانند. نتیجه واضع آن است که 
تا زمانی که تمام ارکان چرخه تولید تا مصرف هزینه فرصت سوزی های انرژی خود 
را نپردازند طبعا وضعیت متفاوت از اکنون نخواهد بود. البته منصفانه است که این 
نیز گفته شود که در سوی مصرف نیز وضعیت بهتری وجود ندارد و همه چیزمان 
به یکدیگر می آید و تا زمانی که کارخانه دار ما صراحتا عنوان می کند که سود تولید 
بی کیفیتش در انرژی رایگان و مفت اســت و برای سرمایه گذاری و احداث کارخانه، 
خط تولید خود را از یک کشور دست چندم اروپایی یا چینی به قیمت اسقاط و آهن 
قراضه خریداری کرده و برای بهره وری از ارز رانتی استفاده یا انرژی رانتی به کشور 
وارد کرده و راندمان خط تولید زیر ۱۰ درصد هست نباید انتظار بهتری داشت. مهم 
اینجاســت که برخی از اینها کارخانجات مربوط به شرکت های خصولتی است که 
تقریبــا تمام اهل صنعت آنها را می شناســند. وضعیت کنونی که مازوت ســوزی 
حداکثری هم نمی تواند پاســخ گوی نیاز مصرف برق باشــد نتیجه همین مســئله 
راندمان پایین اســت. در شرایطی که سخنگوی دولت محترم ادعا کردند که دولت 
محترم خاموشی را به آلودگی هوا و تولید سم ترجیح می دهد و آن هم در شرایطی 
که کمتر از یک درصد تولید برق در کشــور توســط نیروگاه های مازوت سوز است، با 
برآورد تقریبی که تنها ۱۴ نیروگاه از ۱۴۳ نیروگاه کشور قابلیت مازوت سوزی دارند و 
این یعنی حدود ۱۰ درصد از ظرفیت کل نیروگاه های حرارتی و همچنین گفته شــد 
فقط سه نیروگاه شازند، اراک و اصفهان مازوت نمی سوزانند و این در حالی بود که 
اولا والو مازوت ســوزی این نیروگاه ها حدود ۱۰ سال است به دستور دادستان پلمب 
است و فقط در دولت سیزدهم با اصرار بر شورای عالی امنیت ملی در مقاطعی این 
والو ها رفع پلمب شــد و منطقا امکان مازوت سوزی نداشته اند. دوم اینکه این سه 
نیروگاه حدود ۸ درصد از کل مازوت سوزی در ۱۴ نیروگاه مذکور را دارد پس کمتر از 
یک درصد خاموشی می تواند ناشی از عدم مازوت سوزی در این نیروگاه ها بوده باشد 
و نه بیشتر، به دولت چهاردهم توصیه می شود ضمن جذب سرمایه گذار خصوصی 
با تعهدات سودآوری ناشی از واقعی سازی تعرفه ای انرژی، از محل بودجه عمومی 
و همچنین با کسب مجوزهای لازم از صندوق توسعه ملی ۱۵ میلیارد دلار برای رفع 
ناترازی برق و پروژه های فشارافزایی گاز تخصیص دهد و پس از واقعی سازی کامل 
و مطلــق نرخ انرژی، آورده فروش انــرژی را به محل های تخصیصی برگرداند. به 
دستگاه قضا توصیه می کنم به قصور وزیر نیروی دولت قبل نیز رسیدگی کند و اینکه 
چطور شــده اســت که چنین شرایطی در کشــور حاصل شده اســت، اگر راندمان 
نیروگاه های حرارتی بیش از ۳۹ درصد بود، اکنون نباید این ناترازی گاز اتفاق می افتاد 
و همچنین اگر دولت قبل ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه ساخته بود ناترازی در تابستان نیز 
وجود نداشت، خوب است وزیر نیروی قبل یا آدرس نیروگاه های ساخته شده را بدهد 
یا بابت ادعاهای غلط که دســتگاه های تصمیم ســازی کشــور را دچار خطا کرده، 

محاکمه شود.

شــرق: دولــت از همان ابتدای شــروع به کار اعلام کرد کــه بنا دارد ارز را تک نرخــی کند. کابینه 
چهاردهم در اولین لایحه بودجه خود نیز از اعلام نرخ ارز ترجیحی اجتناب کرده و گفته شــد  نرخ ارز 
کالاهای اساســی به تدریج افزایش  خواهد داشت. حالا بانک مرکزی اطلاعیه داده است که از ابتدای 
هفته جاری ارز نیما را حذف و ارز توافقی را جایگزین می کند. با این حال، به نظر می رســد  دولت برای 
تک نرخی کردن ارز تردیدی جدی دارد و البته کارشناســان هم این مسئله را در شرایط بی ثباتی اقتصاد 
به صلاح نمی دانند. آنها می گویند  این دســته از اقدامات سبب هیجانات و سرگردانی بازار ارز خواهد 
شــد و در نهایت به هدف غایی که همان تک نرخی کردن ارز است، ختم نمی شود. دولت چهاردهم از 
همان ابتدای تحویل کابینه به تک نرخی کردن ارز تأکید داشــته است و در این میان عبدالناصر همتی، 
وزیر اقتصاد، به طور صریح تر درباره تک نرخی کردن ارز بارها ســخن گفته اســت. برای مثال، او در آبان 
امسال و در بیست و هشتمین همایش توسعه صادرات غیرنفتی، وعده داد  به  تدریج و در آینده نزدیک 
دغدغه هــای قیمــت ارز از بین می رود و به دنبال آن صادرات بهبود می یابــد. او از تلاش دولت برای 

تک نرخی شدن ارز گفت و ارز چند نرخی را عامل رانت و فساد دانست. 
همتی در این همایش گفت : «وقتی نرخ ارز واقعی نباشــد، صادرات به  تدریج متوقف می شــود. 
اینکه برخی مواقع به دلیل محدودیت های ارزی تصمیماتی اتخاذ می شــود،  به معنای ادامه این راه 
تا ابد نیســت، بلکه باید متناســب با شــرایط  تصمیم گیری کرد». این تصمیم دولت در لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۴ هم منعکس شــد و دولت در این لایحه قید کرد  نرخ ارز ترجیحی به تدریج و متناسب با 
تورم افزایشــی شــود. در عین حال، در بودجه صحبتی از قیمت ارز به میان آورده نشد. در همین زمینه 
مژگان خانلو، سخنگوی ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه، در یک نشست خبری گفت:  «آنچه  برای 
دولت در تنظیم لایحه بودجه مهم اســت، این بود که بودجه دولت شوک آور نباشد و نباید با تغییرات 
ناگهانی مواجه شــویم. بنابراین افزایش نرخ ارز ترجیحی به صورت تدریجی و متناسب با تورم و طی 
ســال صورت خواهد گرفت. با این اقدام، هم از بحث شوک آوری جلوگیری می کنیم و هم کماکان ارز 
ترجیحی خواهیم پرداخت؛ زیرا قیمت کالاهای اساســی برای ما مهم اســت. از سویی دیگر سیاست 
ارزی دولت باید هم راســتا با سیاســت های پولی بانک مرکزی و سیاست های مالی باشد که هدف این 
سیاست ها نیز سمت تک نرخی کردن ارز اســت. ارز چند نرخی به اقتصاد آسیب می زند و تورم زاست. 
بنابراین سیاســت دولت حذف این تعددهای نرخ ارز و حرکت به ســمت نرخ ارز واحد اســت. البته 
سیاســت نرخ ارز ترجیحی ادامه دارد، اما اصلاح تدریجی متناســب با تورم و به صورت میانگین در 
طی سال خواهد بود». پس از این مقدمه سازی، خبر آمد که دولت ارز ترجیحی را از شنبه هفته جاری 
حذف می کند و نرخ ارز توافقی جایگزین آن می شــود. در همین زمینه تســنیم به نقل از بانک مرکزی 
نوشــت: «با راه اندازی بازار ارز معاملات تجاری، از روز شــنبه ۲۴ آذر، صادرکنندگان در ســامانه نیما 
می توانند با نرخ توافقی معاملات خود را انجام دهند. این تصمیم به معنای حذف نرخ ارز نیمایی از 
شنبه است». بر اساس این گزارش «اطلاعیه شماره یک بانک مرکزی درخصوص شکل گیری و تعمیق 
بازار یکپارچه ارز در کشور بیانگر آن است که از روز شنبه مورخ ۲۴ آذر، عرضه کنندگان و تقاضاکنندگان 
در ســامانه نظام یکپارچه معاملات ارزی (نیما) می توانند نسبت به انجام معامله بر اساس نرخ های 

توافقی اقدام کنند». البته پیش از این هم محمدرضا فرزین، رئیس  کل بانک مرکزی، با بیان اینکه بانک 
مرکزی به  دنبال حذف تعدد نرخ ها در بازار ارز اســت، گفته بود: سیاســت ارزی بانک مرکزی در زمان 
حاضر این اســت که نرخ ارز نیما متناســب با متغیرهای بنیادین اقتصادی تغییر کند. او گفته بود  دلار 
نیما به بازار توافقی ارز خواهد رفت و تأکید کرد که نرخ ارز در بازار توافقی بر اساس مکانیسم عرضه 
و تقاضا شــکل می  گیرد  و بانک مرکزی هم بخشــی از ارز خود را در آنجا عرضه خواهد کرد و تلاش 
می کنیــم نــرخ در یک کانال حرکت کند. این اتفاقات در حالی رخ می دهد که به نظر می رســد دولت 
با وجود تأکید بر تک نرخی شــدن ارز، برای انجام این کار تردیدی جدی دارد؛ چرا که از یک ســو تکلیف 
نرخ ارز واردات کالاهای اساســی در بودجه ســال ۱۴۰۴ روشن نیســت و دولت درباره نرخ ارز واردات 
کالاهای اساســی و حذف ارز ترجیحی تناقض گویی های مکرر داشته و از سوی دیگر نرخ ارز نیما را با 
نرخ توافقی جایگزین کرده است. در همین زمینه کامران ندری، اقتصاددان، به «شرق» می گوید  اصولا 
تفاوت ارز نیما و ارز توافقی را متوجه نمی شود و بین این دو نرخ تفاوت چندانی وجود ندارد. بنابراین 
اگر هدف دولت تک نرخی کردن ارز اســت، این اقدام بی معناست و تأثیر خاصی نخواهد داشت. حیدر 
مستخدمین حســینی، تحلیلگر بانکی نیز به «شــرق» توضیح می دهد: حذف ارز نیما و جایگزینی آن 
با ارز توافقی بی مفهوم اســت؛ چرا که اگر دولت به دنبال تک نرخی کردن ارز باشــد، برای ارز توافقی 
هم دولت کف و ســقف قیمت تعیین می کند. بنابراین قیمت ارز توافقی هم به نوعی دستوری تعیین 
می شــود. در نتیجه، این موضوع با هــدف دولت برای تک نرخی کردن ارز همخوانــی ندارد. او ادامه 
می دهد: در عین حال باید گفت تک نرخی کردن ارز در شرایط فعلی کشور اقدام اشتباهی است و دولت 
زمانی می تواند ارز را تک نرخی کند که وضعیت اقتصاد به ثبات نســبی رسیده باشد و ارزش پول ملی 
در معرض ســقوط مداوم نباشد، وگرنه  این کار بی فایده است و تک نرخی کردن ارز به جایی نمی رسد؛ 
چنان که تجربیات گذشــته در این زمینه شکست آمیز بوده است. مسعود دانشمند، دبیر کل سابق خانه 
اقتصاد ایران نیز در این زمینه به آنا گفته است: «سیاست ارزی بانک مرکزی در زمان حاضر این است که 
نرخ ارز نیما متناسب با متغیر های بنیادین اقتصادی تغییر کند، اما مردم مدت هاست با تصمیمات ارزی 
که دولت ها اجرائی می کنند، تجربه های تلخ گرانی را دارند. مردم با سیاســت حذف ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومانی برای بسیاری از کالاها، شاهد گرانی کالا ها و اقلام مصرفی شده اند و حالا با انتقال سبد ارز نیما 
به سبد ارز اشخاص، دوباره شاهد تکرار تجربه تلخ افزایش قیمت کالا ها در بازار و جهش تورم خواهند 
بود». به گفته دانشمند، امروز با سیاست های دولت چهاردهم سبد ارز اشخاص به سمت بازار آزاد در 
حال بزرگ تر شدن است. با چنین اتفاقی، باز هم شوک قیمتی در بازار اتفاق می افتد و قیمت محصولات 
و کالاها، درگیر بازار ارز قاچاق خواهد شد.با تمام این اوصاف، مبحث تک نرخی شدن ارز سال هاست در 
اقتصاد ایران مطرح می شــود، اما بازار شاهد ارز با نرخ های متفاوت است؛ از دلار جهانگیری که هنوز 
در معدود معاملات حوزه دارو مورد استفاده است تا ارز ترجیحی ۲۸  هزارو ۵۰۰ تومانی و ارز سنا و ارز 
نیما و ارز توافقی و ارز آزاد.  اما بســیاری از کارشناسان اقتصاد تأکید دارند که تک نرخی کردن ارز بدون 
ثبات اقتصادی و توقف ریزش مداوم ارزش پول ملی و تورم دو رقمی امکان پذیر نیســت و دولت پیش 

از تک نرخی شدن ارز باید به ثبات نسبی اقتصاد و مهار تورم بالا برسد.

نگاهی به سیاست حذف دلار نیما و جایگزینی دلار توافقی و تأثیر آن بر بازار 

ارز سرگردان؟
خبر يادداشت

اقتصاداقتصاد

فاطمه شــفیعی: سال هاست صنایع معدنی و در رأس آن صنعت 
فولاد نقش پررنگی در اقتصاد ایران و اســتان اصفهان دارد، این 
صنعت به عنوان موتور محرک سایر صنایع پایین دستی سهم ۴.۵ 
درصدی در اقتصاد ملی و ارزش آفرینی در حدود هشــت میلیارد 
دلار در سال برای کشور داشته است و باعث شده نگاه های زیادی 
به این صنعت اشــتغال زا و ارزآور معطوف شود. هرچند سالیان 
گذشته، رشد اقتصادی کشورمان حداکثر چهار درصد و در برخی 
ســال ها حتی منفی بود اما میانگین رشد صنعت فولاد در همه 
بخش ها در طول این ســال ها حدود ۱۰ درصد برآورد می شود که 
نشان از ظرفیت های بالای این صنعت راهبردی در اقتصاد ایران 
دارد و می تــوان اذعان کرد در دو دهه  اخیر یکی از پایه های مهم 
و حیاتی اقتصاد کشورمان همین صنایع معدنی، به ویژه صنعت 
فولاد بوده است. نقطه قوت صنایع معدنی ایران، صنعت فولاد 
است و کشورمان در چهار دهه گذشته رشد خوبی در این صنعت 
مادر داشته و براســاس گزارش های انجمن جهانی فولاد، تولید 
فولاد کشور از یک میلیون تن در ابتدای انقلاب اسلامی، هم اکنون 
به بیش از ۳۰ میلیون تن در ســال های اخیر رسیده است و برای 
تولید ســالانه حدود ۵۵ میلیون تن فولاد در کشــور برنامه ریزی 
شده و از ســوی دیگر مجوز تولید فولاد تا حدود ۱۴۵ میلیون تن، 
در کشــور صادر شده اســت. اما تحریم ظالمانه از یک سو و رشد 
نامتوازن این صنعت در دهه های گذشــته از ســوی دیگر باعث 
پدیدارشدن چالش هایی اساسی مانند تغییرات قیمت مواد اولیه، 
نوسانات بازار جهانی، تغییرات سریع فناوری های تولید، رکود بازار 
مصرف داخلی و بین المللی، ســطح بهره وری، توسعه نامتوازن 
زیرســاخت ها، لجســتیک و هزینه های ناشــی از افزایش بهای 
حامل های انرژی شــده اســت که باعث شده حاشیه سود برخی 
فعالان صنعت فولاد، در ســایه آن کم شود و سودآوری برخی از 
واحد ها دچار مخاطره شود، ضمن آنکه چالش تأمین مواد اولیه 
برای تولید فولاد در این ســال ها بســیار مهم و جدی شده است. 
حل چالش های صنعت فولاد نیازمند سرمایه گذاری های هدفمند 
برای ایجاد توازن در این صنعت است و باید این اتفاق به سرعت 
در حوزه تأمین مــواد اولیه، انرژی و زیرســاخت های حمل ونقل 
رقم بخورد البته در کنار این ســرمایه گذاری ها، اتخاذ راهبردهای 
بلندمدتی نظیر افزایش تنوع محصولات فولادی تولیدی، مدیریت 
منابع و اســتفاده بهینه از منابع از جمله انرژی، آب، مواد اولیه و 
نیروی کار، انعطاف پذیری تولید در نوع و مقدار تولید در تطابق با 
شرایط بازار، دسترسی و به روزبودن فناوری ها در فرایندهای تولید، 
مدیریت مالی در مواجهه با نوســانات بازار و تغییرات اقتصادی، 
مدیریت زنجیره تأمین و توسعه زیرساخت های انرژی و حمل ونقل 
نیز مؤثر اســت. بررســی تمامی ابعاد چالش های صنعت فولاد 
نشــان می دهد چالش های زیرساختی مرتبط با آینده این صنعت 
بسیاری از واحدهای فولادی را مجبور می کند برای تضمین آینده 
خود به ادغام های استراتژیک روی آورند و به اصلاح ساختارهای 
قدیمی و حرکت به ســمت تکمیل زنجیــره تولید حرکت کنند و 
اگر امروز برای تحقق این سیاســت هدف گذاری نشــود و راهبرد 
مشخصی اتخاذ نشود، بی شک در آینده نه چندان دور، چالش ها 

گریبان گیر فولادسازان خواهد شد.
همیــن نگرش باعث شــد در ســال های اخیر شــرکت های 
معدنی طرح های توسعه ای را در راستای راه اندازی شرکت های 
فولادی تدوین و اجرا کنند که علــت اصلی آن وجود ناترازی در 
تقســیم سود در زنجیره فولاد بود، در واقع افزایش شتابان قیمت 
ارز در ســال های اخیر و وضع قیمت های دســتوری برای بیشتر 
محصولات فولادی در کنار رکود بازار باعث شد در مقاطع زمانی 
متعددی خام فروشــی در گروه مواد معدنی زیاد شود و امروز نیز 
بیشــتر تولیدکنندگان مواد اولیه به ســمت ساخت کارخانه های 
فولادسازی رفتند و توازن این ماده حیاتی برای فولادسازان دچار 
دگرگونی شــد. البته این اقدام آثار منفی جانبی به همراه داشت 

و باعث شــد فولادســازان قدیمی برای تأمین مــواد اولیه دچار 
مشکل شــوند که البته آنها نیز بی کار ننشستند و به سمت خرید 
یــا بهره برداری از معادن حرکت کردند و رقابت شــدیدی بین دو 
گروه ایجاد شد که بی شک برد با صنایعی است که بتوانند هرچه 
ســریع تر زنجیره خود را تکمیل کنند. در این راســتا، فولاد مبارکه 
بــه عنوان بزرگ ترین تولیدکننده فولاد کشــور کــه به دلیل تولید 
محصولات راهبردی، ارزش افزوده بالایی در صنعت فولاد ایجاد 
می کند اما همواره در تأمین مواد اولیه دغدغه داشت، در سه سال  
گذشته به فکر تأمین پایدار مواد اولیه خود افتاد و با خرید معادنی 
در اســتان های اصفهان و یزد تا حدودی این هدف را اجرائی کرد. 
بــدون تردید ورود به این عرصه بــه لحاظ اینکه منجر به تکمیل 
زنجیره فولاد از ابتدا تا انتها در این شــرکت می شود، ارزش افزوده 
بالایی برای آن به ارمغان می آورد. محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل 
شــرکت فولاد مبارکه در این مورد معتقد اســت چالش ناترازی 
انرژی در صنعت فولاد نباید مانع بی توجهی به سایر چالش های 
مهم صنعت فولاد شــود و در سال های گذشــته، چالش تأمین 
مواد اولیه یکی از چالش های مهــم گروه صنعتی فولاد مبارکه 
بوده که البته به دلیل پیشــی گرفتن گلوگاه های جدیدی همچون 
محدودیت های انرژی نســبت به این چالش، کمتر سخنی از آن 
به میان آمده و این چالش در پله های عقب تر قرار گرفته اســت. 
بررســی ها نشــان می دهد فولاد مبارکه برای استفاده از ظرفیت 
کامــل خطوط تولید در کارخانه مرکزی فــولاد مبارکه و مجتمع 
فولاد سبا با کســری چهار میلیون و ۶۰۰ هزار تنی گندله و هفت 
میلیون و ۵۰۰ هزار تنی کنســانتره مواجه است و از این رو مدیران 
این مجموعه در روزهای اخیر علاوه بر تملک معادنی که در سه 
سال گذشــته خریده بود، مبادرت به خرید شرکت صنایع معدنی 
کانی سازان کیمیا موسوم به اپُال کردند که می تواند به بازویی قوی 
برای تأمین پایدار مواد اولیه گروه فولاد مبارکه تبدیل شود. شرکت 

صنایع معدنی کانی ســازان کیمیا در حال حاضر از ظرفیت تولید 
۲.۶ میلیون تنی کنسانتره و پنج میلیون تنی گندله برخوردار است 
و در طرح توسعه آن، افزایش تولید کنسانتره به پنج میلیون تن را 
در دستور کار دارد و خرید این شرکت می تواند نگرانی گروه فولاد 
مبارکه را از لحاظ تأمین کسری گندله و کنسانتره برطرف کند. خرید 
شرکت اپال توســط گروه فولاد مبارکه نه تنها چالش تأمین مواد 
اولیه این شرکت را حل می کند بلکه می تواند سودآوری شرکت را 
افزایش زیادی دهد، زیرا صنایع معدنی کانی سازان کیمیا تاکنون 
بیش از ۲۰ همت ســود برای ذی نفعان بــه ارمغان آورده و بین 
ســهام داران تقسیم کرده اســت و با ورود فولاد مبارکه و تکمیل 
حلقه تولید و مصرف، این ســود چندین برابر خواهد شد. راهبرد 
گروه فولاد مبارکه که از مجموعه های مختلفی چون گندله سازی، 
خطــوط احیا، فولادســازی، نورد گرم، نورد ســرد، ورق گالوانیزه، 
ورق قلع اندود و ورق رنگی تشــکیل شده است همواره این بوده 
کــه در جهت تداوم توســعه و ارزش آفرینی هر خط باید خوراک 
خطوط بعــدی را ایجاد کند و برای جلوگیــری از توقف خطوط 
تولید ضروری بود که سازوکارهایی همچون ورود به بخش معدن 
اجرائی شــود و این سیاست به نفع بخش معدن نیز هست، زیرا 
به گواهی فعالان عرصــه معدن، در مقاطع زمانی نه چندان دور 
شــرکت صنایع معدنی کانی ســازان کیمیا با انبارهایی با بیش از 
۱۲ هزار میلیارد تومان مــاده اولیه روی زمین مانده مواجه بود که 
با ورود شــرکت  فولاد مبارکه این مشــکل برطرف شد. به هرحال 
تضمین آینده صنعت فولاد در گرو ادغام های استراتژیک است و 
همه فعالان عرصه صنایع معدنی باید براساس طرح هایی توازن 
کســری ها را تشخیص دهند و نســبت به تکمیل زنجیره یا ادغام  
با شرکت های بزرگ تر اقدام کنند تا بتوانند چالش های پیش روی 
صنعت فولاد را یکی پس از دیگری مرتفع و زمینه تحقق اقتصاد 

فولادی را در کشور فراهم کنند.

تضمین آینده صنعت فولاد در گرو ادغام های استراتژیک
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